
STUPŇOVÁNÍ 
ADJEKTIV 

Přípony 

M 

 

F 

 

N 

Příklad 

2. 
stupeň 

-ior -ior -ius latior, latius 

3. 
stupeň 

-issimus 

-rimus 

-limus 

-issima 

-rima 

-lima 

-issimum 

-rimum 

-limum 

latissimus, a, um 

acerrimus, a, um 

simillimus, a, um 

 



Skloňování komparativů a 
superlativů 

• tvary 2. stupně (= komparativy) 
• dvojvýchodná adjektiva 3. deklinace 
• skloňují se podle vzorů 

» pulmo (tvary u M,F) 
» corpus (tvary u N) 

• tvary 3. stupně (= superlativy) 
• trojvýchodná adjektiva 1. a 2. deklinace 
• skloňují se podle vzorů 

» musculus (tvary u M) 
» vena (tvary u F) 
» cerebrum (tvary u N) 



Zvláštnosti ve stupňování 
• tvorba superlativů: kromě nejčastější přípony 

(-issimus, a, um) se užívá i: 
• -rimus, a, um: týká se adjektiv, jejichž tvar pro 

maskulina končí v nom.sg. na -er 
• -limus, a, um: facilis, e; difficilis, e; similis, e; 

dissimilis, e; gracilis, e; humilis, e. 

• opisné stupňování 
• týká se pouze adjektiv 1. a 2. deklinace, která mají 

před koncovkou nom.sg. -us, -a, -um samohlásku (např. 
dubius, dubia, dubium) 

• 2. a 3. stupeň se vytváří pomocí opisných tvarů: 
» komparativy pomocí magis (magis dubius, magis 

dubia, magis dubium) 
» superlativy pomocí maxime (maxime dubius, 

maxime dubia, maxime dubium) 



Zvláštnosti ve stupňování
  

• nepravidelné stupňování (viz skripta str. 47): 
• magnus, a, um 

• parvus, a, um 

• bonus, a, um 

• malus, a, um 

• multus, a, um 

 

• neúplné stupňování (viz skripta str. 48) 
• tvary komparativů a superlativů původně vytvořené od 

předložek 


